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Voorwoord. 
 

De vernieuwing van VRA zet zich verder. Na een nieuwe voorzitter en secretaris was het begin 

dit jaar de beurt aan de webmaster om een nieuw gezicht te krijgen. De website kreeg een 

volledig nieuw uitzicht dank zij de inzet van Koen Gilis ON4CHJ. Het grote aantal bezoekers 

bevestigd dat Koen goed bezig is. 

Wanner u dit leest zit de volgende vernieuwing in de stijgers. Namelijk ON4VRA/OP25VRA heeft 

niet alleen een nieuwe samensteller (zie frontpagina) maar komt ook op een andere manier naar 

de luisteraars toe. Meer info in deze editie. 

Maar het stopt niet. “RadioAmateur” van december 2023 zal de laatste zijn van de huidige 

redacteur. Vanaf 2024 is “RadioAmateur” in handen van Maarten Geysens. Een jonge gast met 

frisse ideeën die u verder zal van lectuur voorzien. 

Begin oktober kreeg u een speciale editie van “RadioAmateur” in uw mailbox. Daarop zijn vele 

positieve reacties binnengekomen, waarvoor dank. Ook de auteur van de verzamelde artikels 

vond dit een goed initiatief. Mogelijks komt er nog een vervolg op. 

In de loop van november kan je een “Informatief” verwachten met de vraag om uw lidmaatschap 

te vernieuwen voor 2024. En mogelijks anderen te motiveren om lid te worden van VRA. 

En ondertussen is ook de jaarlijkse VRA Activity Day achter de rug waarbij heel wat activiteit 

werd vastgesteld. 

Eens te meer wensen we u veel leesgenot. 

 

 

In dit tijdschrift o.a.: 

- Nieuw tijdperk voor ON4VRA   - Update ON4VRA/OP25VRA 

- ON3BFA nieuwe samensteller ON4VRA  - Golden Halo rond ELT 

- USA repeater contest    - Vintage SWR meter 

- Autobatterijen van de toekomst   - Lithium grondstof 

- Backup voor batterij    - Revolutie in de astronomie 

- DIY Powerbank     - Gratis CAD voor electronica 

- Multitester      - ON4VRA Team 

- OBRA activity day     - Oprolantenne 

- Last Post Ieper     - Herfstzegen 

- Sfeerbeelden laatste live uitzending van ON4VRA/OP25VRA 

 

 

 

 

 

Bezoek onze website 
www.vra.be 
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Nieuw tijdperk voor ON4VRA. 
 

 
Overgenomen uit de ON4VRA uitzending van 8 oktober 2023. 

 

Vandaag 8 oktober 2023 hoort u de laatste uitzending van ON4VRA/OP25VRA live vanuit 

Steenokkerzeel. Meteen ook de laatste uitzending die u op 2 m kan horen. 

Een tijdje geleden vernam u dat er veranderingen op til waren voor onze veertiendaagse 

uitzendingen van ON4VRA.  

Medio augustus is de ploeg gaan samenzitten om te zien hoe het verder kon nadat Walter, 

ON8CW, te kennen had gegeven om na 25 jaar trouwe dienst de fakkel te willen doorschuiven 

naar iemand anders. 

Sedert de oprichting van VRA in 1998 heeft Walter de uitzendingen op zich genomen en werden 

de uitzendingen verzorgd vanuit Steenokkerzeel. Meteen veranderde ook de roepnaam van 

ON4AVV naar ON4VRA. Per jaar werden zo’n 25 uitzendingen verzorgd (Walter ging jaarlijks ook 

eens mee op expeditie). Dit wil zeggen dat Walter grosso modo 625 uitzendingen heeft verzorgd. 

Wie doet hem dat na? Ook tijdens de Covid pandemie gingen de uitzendingen gewoon door. 

Ook technisch stond Walter in om het signaal zo goed mogelijk in de ether te brengen. Soms 

kwam er een kink in de kabel maar hij wist het steeds op te lossen. 

De uitzendingen werden zowel op 2 m als op de 70 cm repeater van Zaventem de lucht 

ingestuurd. Later waren de uitzendingen ook op andere 70 cm repeaters te horen. 

We zijn Walter uitermate dankbaar voor deze jarenlange inzet voor de vereniging en de 

verenigingszender.  

 

De ploeg lezers kon ook uitgebreid worden en door de jaren heen kenden we o.a.: ON7CEC 

Walter†, ON6ZJ Leon†, ON1ABG Geert, ON7UM Andre, ON6SN Geert, ON7CI Guido, ON7XM 

Jules, ON7DE Eddy, ON9RA Andre en ON5SEL Luc. (hopelijk niemand vergeten) 

 

Op 11 augustus 2023 werd dan beslist hoe het verder kon met ON4VRA na vandaag 8 oktober 

2023. Daarbij werd in acht genomen dat de lezers, gezien de hogere brandstofprijzen, het 

minder zagen zitten om de verplaatsingen te doen naar Steenokkerzeel. Anderzijds was er ook 

de verzuchting van luisteraars dat het zondagstijdstip minder geschikt was. 

Daarop werden volgende beslissingen genomen: 

- Uitzendingen verhuizen naar donderdagavond om 21 uur. Tijdstip waar tot nu de 

herhalingen van de uitzendingen gebeuren. Dit tijdstip werd aangehouden om niet in het 

vaarwater van PRAC vriendenronde te komen. 

- Uitzendingen enkel nog via het repeaternetwerk op 70 cm waardoor het merendeel van 

Vlaanderen bereikbaar is (wat niet mogelijk is via een centrale 2 m zender). 

- Uitzendingen maximaal 45 minuten lang (behoudens uitzonderingen). 

- Geen herhalingen meer van de uitzending. 

- Overleg met de webmaster of eventueel de uitzending tijdelijk beschikbaar kan zijn op 

de website. 

- De opname van de uitzending zou gebeuren via Skype of Jitsi op dinsdag of 

woensdagavond afhankelijk van de beschikbaarheid van de lezers. Hierdoor is ook een 

zekere interactie tussen de lezers mogelijk. 

- Telkens wisselende 2 lezers waarvan één der lezers de opname verzorgd. 

- ON5SEL Luc werd bereid gevonden om de uitzending op donderdag door te sturen naar 

de repeaters waarbij ON4BCP Bart zorgt voor de nodige instellingen. 

- Luc zou ook eventueel voor de opnames willen zorgen. 

- Restte nog een nieuwe samensteller van de teksten te vinden. 

 

Na een ultieme oproep eind september heeft Frank, ON3BFA, zich kandidaat gesteld. 

Frank is lid van VRA, PRAC en APCC en woont in Brasschaat. 

We zijn Frank heel dankbaar voor zijn inzet voor het verder bestaan van ON4VRA. 
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Voor alle medewerkers heeft deze werkwijze het voordeel dat van thuis uit kan gewerkt worden 

en geen verplaatsingen nodig zijn. 

Mogen we dan ook een oproep doen voor bijkomende lezers wat voor meer afwisseling kan 

zorgen. Moeilijk is het niet en met een beetje durf lukt het iedereen. 

 

Vandaag is het ook, op 1 dag na, 40 jaar dat ON7CI Guido en ON7XM Jules meewerken aan de 

uitzendingen van destijds ON4AVV en later ON4VRA. Bij het ontstaan van PRAC in 1983 als 

afdeling van VVRA werden ook de uitzendingen overgenomen. De beginploeg bestond uit ON7GY 

Roger, ON7CI Guido, ON8RG Rene†, ON1BEI Jean-Pierre en ON7XM Jules. Later werden ON7CI 

en ON7XM vaste lezers en nog later werden ze ook afwisselend samensteller van de teksten. 

In 1998 bij het samengaan van VVRA en VRB werd ON4AVV omgedoopt naar ON4VRA en bleven 

Guido en Jules als lezers meewerken. Met 40 jaren dienst kun je ook raden dat beide niet meer 

zo jong zijn. Maar ze doen het nog steeds heel graag en zullen het wellicht doen tot …….  Ook 

een hele prestatie als je het mij vraagt. 

 

Wat gaat nu concreet het vervolg zijn. 

De nieuwe samensteller heeft wat voorbereidingstijd nodig en ook technisch moet nog een en 

ander geregeld worden en getest worden. Daarom hebben we besloten dat de nieuwe 

ON4VRA/OP25VRA van start gaat op donderdag 9 november 2023 om 21 uur. Als alles 

meezit zijn de lezers dan ON5SEL Luc en ON7DE Eddy. Zij mogen de spits afbijten. 

Na de uitzendingen zal ON5SEL Luc stand by zijn voor de inmeldingen. 

 

Een serieuze verandering zowel voor de medewerkers als voor de luisteraars maar alles went en 

de nieuwe procedure zal vlug ingeburgerd zijn. 

Even geduld nu en allen uitkijken naar 9 november 2023. 

De ganse ploeg dankt u als trouwe luisteraar en hoopt u terug te horen op donderdagavond. 

 

 

 

 

Update ON4VRA/OP25VRA. 
 

 

Beste leden en sympathisanten, 
 

ON4VRA/OP25VRA verhuist van zondagmorgen naar donderdagavond. 

De eerstvolgende uitzending is op donderdag 9 november 2023 om 21 uur. 

De uitzendingen zijn enkel te beluisteren via het repeaternetwerk op 438.650 MHz. In dit 

netwerk zijn een zestal repeaters opgenomen zodat Vlaanderen grotendeels te bereiken is. 

De uitzendingen worden 1 à 2 dagen voor uitzending opgenomen met 2 lezers. 

De opname zelf gebeurt door ON5SEL Luc die ook zorgt voor het doorsturen naar de repeaters. 

De redactie van ON4VRA is in handen van ON3BFA Frank.  

Coördinatie wordt gedaan door ON7XM Jules. 
 

Graag zouden we de ploeg lezers uitbreiden.  

Denk er eens over na of jij eventueel de ploeg wil versterken. Moeilijk is het niet en de 

huidige lezers zullen u met raad en daad bijstaan. De teksten krijg je op voorhand via 

mail zodat je ze al eens kan doornemen. 

Wat heb je nodig: een pc of laptop met micro en camera, internetverbinding en indien 

mogelijk een headset (geeft een betere klankkleur en vermijd omgevingsgeluiden). 

De uitzendingen worden 1 of 2 dagen vooraf opgenomen via Jitsi zodat er geen 

verplaatsingen nodig zijn. 
 

Meer info kan je steeds opvragen via on7xm@telenet.be. 

Aarzel niet en vervoeg de lezersploeg. De luisteraars zullen u dankbaar zijn. 

mailto:on7xm@telenet.be
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ON3BFA, Frank Bastings, nieuwe tekstsamensteller voor ON4VRA. 
 

 

Ik ben Frank Bastings 

(1963), in de radio-wereld 

bekend als ON3BFA, uit 

Brasschaat. Ik heb me 

aangemeld als vrijwilliger 

om het samenstellen van 

de teksten voor de ON4VRA 

nieuwsronde over te nemen 

van Walter. (ON8CW)   

Ik ben regelmatig bezig 

met het schrijven van 

webteksten.  

Hoewel ik van oorsprong 

leraar Aardrijkskunde en 

Engels ben, kwam ik al snel 

in de ICT branche terecht.  

Eerst een paar jaar als 

programmeur en later 

systeembeheer/netwerkbeheer.  

 

Ik heb een zekere affiniteit met taal. Het is erg leuk om met taal bezig te zijn.  

Op Facebook ben ik onder andere beheerder van een taalgroep van ongeveer 1500 leden.  

De interesse voor radio begon als luisteraar in de jaren tachtig. Een van mijn eerste 

wereldontvangers was de Grundig Satellite 1400. Daarna rond 1991 kocht ik mijn eerste “echte” 

radio, een Kenwood R5000. Halverwege de jaren ’90 ben ik nog een paar jaar actief geweest als 

CB-er. Wie niet zou ik zeggen. Later heb ik dat terug opgepikt zo rond 2011. Een paar jaar later 

(2015) ben ik examen gaan doen in Brussel en had ik een ON3 basislicentie op zak.  

Nu kon de hobby écht van start gaan.   

 

Binnen de amateurhobby houd ik me vooral bezig met contesten en digitale modes zoals FT8. 

Wat dat contesten betreft ben ik secretaris van de APCC, de Antwerp Port Contest Club te 

Berendrecht. Dit is een vrij jonge vereniging met super enthousiaste mensen die graag in een 

ontspannen en collegiale sfeer deelnemen aan contesten, voornamelijk op HF.  

Vooral de combinatie tussen radio en computer spreekt mij aan. Ik ben ook iemand van de 

nieuwe technieken en vind het erg fijn om met mensen kennis hierover uit te wisselen. We leren 

van elkaar en we oefenen deze hobby uit mét elkaar. Dat maakt de zendamateurhobby zo leuk.   

 

Ik ga mijn uiterste best doen om elke 14 dagen weer een aantal leuke en interessante berichtjes 

voor jullie te verzamelen, voor ieder wat wils, die vervolgens voorgelezen worden door een team 

van lezers. Ik hoop dat het nieuwe format net zo succesvol gaat worden als het oude.   
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Golden Halo Around the ELT 
 

 

 
Bron: SETI/ESO/E. Garcés/ESO 

 

Het lijkt misschien op de openingsscène uit The Lion King, maar deze prachtige foto is eigenlijk 

genomen in de Chileense Atacama-woestijn in plaats van de Afrikaanse savannes. Centraal staat 

ESO's Extremely Large Telescope (ELT), of althans een deel ervan. 

 

De stalen koepel van de ELT is ongeveer 80 meter hoog en zal op een dag gastheer zijn voor 's 

werelds grootste oog op de hemel. Als de koepel klaar is, weegt hij zo'n 6100 ton en kan hij 360 

graden draaien op een set van 36 stationaire trolleys. 

 

Deze spectaculaire foto van de zonsopgang boven Cerro Armazones, de baars van de ELT, werd 

op 29 augustus gemaakt vanaf ongeveer 23 kilometer afstand op de top van een andere 

beroemde berg: Cerro Paranal, de thuisbasis van de oudere broer van de ELT, ESO's Very Large 

Telescope of VLT. Je zou kunnen zeggen dat de sterren voor deze afbeelding zijn uitgelijnd: 

omdat de positie van de zonsopgang het hele jaar door verandert als de aarde rond de zon 

beweegt, is er slechts een smal tijdsvenster wanneer de zonsopgang de ELT omlijst als deze 

vanaf Paranal wordt waargenomen. 

 

Bovendien, als je goed kijkt, kun je zo ongeveer twee zonnevlekken op het oppervlak van de 

zon onderscheiden. Deze donkere, koelere gebieden worden gevormd door intense magnetische 

velden. Hoewel ze er vanaf deze afstand misschien klein uitzien, zijn ze in werkelijkheid zo groot 

als planeten. 

 

Met dank aan ON7GZ, Gust, voor het bezorgen van dit artikel. 
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USA repeater contest. 
 

 

Daniel Romila, VE7LCG, stuurde ons deze info. We behouden de originele tekst. 

Wie vertrouwd is met echolink of wie het eens wil testen is dit een gelegenheid om 

met de USA alzo in contact te komen. Is eens een andere manier. Good luck. 

Misschien bezorgd iemand ons zijn ervaringen die dagen. Benieuwd. 

 

Jack (Kenneth Wolfe KI7RMU, ki7rmu@gmail.com) told me about a contest that will be on 92 

USA repeaters on November 10 and 11.  

"The Repeater Roundabout will begin on November 11th, 2023 at 00:00, and end on 

November 12th, 2023 at 23:59, Pacific time." 

Jack is the vice-president and net manager for the Puget Sound Repeater Group (Seattle, WA, 

USA). I attached the map of the repeaters.  

 

Even if somebody does not participate in the contest and he/she is not registered in the contest, 

he/she can bring points to a contester through contacts. Even EchoLink contacts count. So, here 

are the 11 repeaters connected to EchoLink (I looked for them and verified on EchoLink): 

 

WW7PSR  888640 

W7ACS     146713 

W7JCR      714974 

W7MIR      603596 

WW7SEA  48845 

K7LWH      4441 

W7TJL       53650 

WA7LAW   968733 

W7EAT      229737 

K6MBY      307547 

N7JN         845205 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

More information can be found at: http://www.repeaterroundabout.com/ 

 

73!~ 

Daniel VE7LCG 

 

 

 

mailto:ki7rmu@gmail.com
http://www.repeaterroundabout.com/
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De vintage SWR-meter die nooit sterft. 
door Daniel Romila, VE7LCG 

 

 

Ergens in 2021 gaf ik het op. Eindelijk kocht ik een 

Astatic PDC2 SWR en Power Meter. 

Ik kocht het bij Amazon omdat het op dat moment 

ongelooflijk goedkoop was. Het is een mooi apparaat 

dat naast transceivers op het bureau kan liggen en 

een soort “serious business” gevoel geeft. Ik had op 

dat moment al een digitaal speeltje voor serieuzere 

aanpassingen en metingen van antennes, een Nano 

VNA (vector network analyser) v2. Ik zou niet 

zeggen dat het een noodzaak was om de analoge 2-

meterapparatuur te kopen. Het was meer voor de lol. 

Ik heb het geverifieerd en in juli 2023 is er op 

Amazon en op bijna elke Chinese website hetzelfde 

model te koop als ik heb gekocht, aangegeven als 

zijnde voor CB (burgerband) gebruik, maar dat werkt in feite heel goed voor het hele HF-bereik 

en ja, het geeft een soort indicatie van wat daar gebeurt, zelfs op 144 MHz, zonder nauwkeurige 

metingen. 

Wat ik heb gekocht is een instrument dat laat zien hoe goed de antenne bij de zender past, en 

dat visueel aangeeft hoe efficiënt het vermogen van de zender de lucht in gaat, de antenne in. 

Er gaat wat stroom naar de antenne en helpt me te communiceren met andere radioamateurs. 

Een deel van het uitgezonden vermogen reflecteert terug, vanwege diverse mismatches 

antenne/zender laatste trap. Het meet de SWR. 

 

SWR of staande golfverhouding: 

De staande golfverhouding wordt 

gedefinieerd als de verhouding 

tussen de maximale RF-spanning 

en de minimale RF-spanning van 

een transmissielijn. Omdat we het 

over spanningen hebben (maar het 

is mogelijk om dezelfde dingen te 

definiëren voor stromen) zien we 

soms in plaats van SWR VSWR. 

De SWR-bruggen of SWR-meters 

zijn gebaseerd op wat een 

directionele koppeling wordt 

genoemd. Deze directionele 

koppelaars bemonsteren een kleine 

hoeveelheid van het vermogen dat 

in één richting gaat, en dit kan worden gebruikt om een indicatie te geven van het vermogen in 

deze richting. 

Terwijl ik eind 2021 eigenaar werd van zo'n speeltje, bestond de bovengenoemde SWR-meter, 

in identiek schema en uitvoering, waarschijnlijk al voordat ik werd geboren. En ja, ik moet 

bekennen dat ik al 

veel SWR-meters 

heb gebruikt voordat 

ik er een bezat, 

omdat er altijd wel 

een was om van 

iemand te lenen, of 

zelfs iemand die hem 

opzettelijk voor altijd 

in mijn plaats liet staan, omdat hij er te veel op 
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zijn eigen plaats had. Ik heb wat foto's van internet verzameld van min of meer vintage 

modellen. 

 

Ergens in de tijd kwam iemand op het idee om twee meters in dezelfde behuizing te hebben, 

een 2-pins (2-naalds) meter. 

 

Aan de linkerkant toont één naald/pin de voorwaartse kracht. De naald/pin voor de rechterkant 

toont het gereflecteerde vermogen. In het middelste gebied, waar rode lijnen zijn, kruisen de 

naalden elkaar en tonen ons de SWR-waarde. De 

tweepinmeters vermijden over het algemeen de 

kalibratieprocedure die vereist is door de hierboven 

gepresenteerde apparatuur met twee meters. 

Ik moet bekennen 

dat er een 

aantrekkingskracht 

bestaat op digitale 

beeldschermen die 

de analoge 

beeldschermen niet 

hebben.  

 

 

 

 

Een analoog horloge laat zien dat de tijd rond 

is…, terwijl een digitaal horloge enkele cijfers 

laat zien die moeilijk te negeren zijn. Dat 

betekent niet dat de digitale weergave 

nauwkeuriger is (deze komt doorgaans uit 

dezelfde analoge initiële meting). Alleen dat 

het digitale er ‘serieuzer’ uitziet. 

 
Er is een youtube-vergelijking tussen een 

digitale en een analoge SWR-meter, beide 

gemaakt door MFJ: 

https://www.youtube.com/watch?v=bi44nS_AIVA 
 

 

 

Er zijn veel materialen over SWR-meters, hoe ze werken en de fysica – met formules – erachter.  

https://www.youtube.com/watch?v=bi44nS_AIVA
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Zelfs Wikipedia heeft speciale pagina's over. Ik heb slechts 3 materialen geselecteerd die 

interessant kunnen zijn om verder te lezen, materialen die direct op het object betrekking 

hebben, en met duidelijke en korte uitleg: 

https://www.electronics-notes.com/articles/antennas-propagation/vswr-return-loss/vswr-

reflectometer-bridge-circuit-simple.php#:~:text=The%20SWR%20bridges%20or%20SWR 

,de%20kracht%20in%20deze%20richting. 

https://lambdageeks.com/digital-swr-meter/ 

https://www.qsl.net/g4xck/swr.htm 

 
 
 

 

Binnenkort zal je autobatterij je zeggen hoe snel je het best 
rijdt. 

Bron: Technologie EOS Wetenschap van 13 okt 2023. 
 

 

Een accu die liefst minstens tien jaar meegaat, geen zeldzame grondstoffen nodig heeft en snel 

oplaadt? Wetenschappers werken eraan, ook bij technologie die al bestaat.  

‘Aan lithiumionaccu’s kunnen we nog flink wat verbeteren.’ 

 

Een batterij slaat energie uit chemische reacties op, zodat je die later kan oogsten en gebruiken. 

Dat idee dateert misschien al van meer dan 2.200 jaar geleden. Al van de batterij van Bagdad 

gehoord? Natuurlijk is het niet bewezen dat die Mesopotamische aarden kruik met een koperen 

cilinder erin ooit werd gebruikt als batterij. Maar dat zo’n constructie energie kan opslaan is wel 

zeker, archeologen hebben het uitgetest. 

Als stoffen betrokken raken in een chemische reactie, veranderen ze in nieuwe materialen.  

Bij die transformatie verandert ook hun energieniveau, de elektrochemische potentiaal.  

In 1800 presenteerde Alessandro Volta als eerste een opslagplaats voor energie uit chemische 

reacties. Die bestond uit koper- en zinkelementen in een zoutoplossing. De batterij van Volta kon 

je niet opladen, maar enkele decennia later, in 1859, ontwikkelde Gaston Planté de eerste accu 

– afkorting voor accumulator – op basis van loodzuur. Later volgden dan oplaadbare batterijen 

met nikkel, en sinds 1991 zijn er accu’s met lithium op de markt. 

Van flink voor die tijd dateert het snellaadstation in seventieskleuren in de hal van het 

onderzoekscentrum MOBI van de VUB. Een algoritme dat explosies door overladen moest 

voorkomen, stuurde het, toen al. Een Battery Management System (BMS) avant la lettre. 

‘Als je de spanningslimieten van een accu overschrijdt, kan er een chemische reactie met een 

domino-effect ontstaan.’ Maitane Berecibar, hoofd van het batterijteam, maakt speciaal een 

omweg om het laadstation te tonen. ‘Decennia geleden reed het VUB-personeel al met elektrische 

voertuigen van campus naar campus.’ 

In 1979 zorgde wijlen Gaston Maggetto voor negen blauwe elektrische autootjes met 

loodzuuraccu’s op de VUB. Elke veertig kilometer moest je ze opladen, maar Maggetto slaagde 

er in 1984 toch maar in om met zo’n wagentje naar een conferentie over elektrische voertuigen 

in Parijs te rijden. De rit duurde volgens de overlevering wel twintig uur. 

Lithiumionaccu’s mogen dan al sinds de jaren 1990 bestaan, pas sinds een tiental jaar zie je ze 

echt overal. ‘Ze worden inderdaad steeds belangrijker in allerlei toepassingen’, vertelt Berecibar. 

‘Ze hebben immers een spectaculair betere energiedensiteit dan de vorige systemen.’ 

 

Volle vrachtwagen 

De energiedensiteit van een accu is de energie die hij kan opslaan per massa batterij.  

‘Chemische batterijen werken met redoxreacties, waarbij materialen elektronen uitwisselen.’  

Er bestaan veel redoxreacties, dat verklaart waarom er zoveel batterijen mogelijk zijn.  

‘En het verklaart tegelijk het succes van lithiumaccu’s, want redoxreacties met dat materiaal 

leveren veel energie op’, legt Momo Safari uit. Hij is hoofd van de groep elektrochemische 

ingenieurstechnieken bij het Instituut voor Materiaalonderzoek van de UHasselt en EnergyVille. 

‘Daardoor kan je in een kleine en lichte batterij veel energie opslaan, en dus veel toepassingen 

bereiken.  

https://www.electronics-notes.com/articles/antennas-propagation/vswr-return-loss/vswr-reflectometer-bridge-circuit-simple.php#:~:text=The%20SWR%20bridges%20or%20SWR,the%20power%20in%20this%20direction
https://www.electronics-notes.com/articles/antennas-propagation/vswr-return-loss/vswr-reflectometer-bridge-circuit-simple.php#:~:text=The%20SWR%20bridges%20or%20SWR,the%20power%20in%20this%20direction
https://www.electronics-notes.com/articles/antennas-propagation/vswr-return-loss/vswr-reflectometer-bridge-circuit-simple.php#:~:text=The%20SWR%20bridges%20or%20SWR,the%20power%20in%20this%20direction
https://lambdageeks.com/digital-swr-meter/
https://www.qsl.net/g4xck/swr.htm
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Ik denk aan ingeplante sensoren voor medische toepassingen, maar vooral aan mobiliteit’, gaat 

de ingenieur verder. ‘Elektrische voertuigen vormen de grootste markt voor batterijen, en ze 

drijven dus het onderzoek aan. Misschien zijn er meer smartphones of laptops, maar als je telt 

in hoeveelheid energie zijn auto’s honderd tot duizend keer belangrijker.’ 

De ontwikkeling van accu’s was dus in de afgelopen twintig jaar vooral gericht op elektrische 

wagens – en is dat nog steeds. ‘Want een auto moet zijn eigen accu’s verplaatsen.  

Je hebt bijna een vrachtwagen vol loodzuurbatterijen nodig om een elektrische wagen van nu te 

doen rijden’, zegt Berecibar lachend. ‘Om de autonomie van voertuigen te vergroten, moest de 

energie-intensiteit van hun accu omhoog. Dat bereikten we onder andere door andere 

samenstellingen. In de afgelopen vijftien jaar zijn accu’s dan ook erg verbeterd.’ 

Lithiumijzerfosfaataccu’s of LFP kwamen als eerste op de markt voor mobiliteit. ‘Ze zitten nog 

steeds in de meeste wagens, wereldwijd. Daarna kwam de NMC-technologie, met naast lithium 

de elementen nikkel, mangaan en kobalt.’  

NMC-accu’s hebben een grotere energiedichtheid dan LFP, maar ze bevatten kobalt. Dat mineraal 

is behoorlijk zeldzaam en komt vooral op plaatsen voor die niet bekend staan om hun politieke 

stabiliteit en hun bezorgdheid om de mensenrechten. 

 

Wanneer komt de revolutie? 

‘Qua energie-efficiëntie zijn NMC-accu’s prima, en ze worden nog steeds beter. Maar de vraag 

naar duurzame batterijen wordt belangrijker. Elektrisch rijden op zich is niet meer voldoende, we 

gaan op zoek naar de beste batterij met de kleinste voetafdruk, ecologisch en sociaal.’  

Dat zorgt ervoor dat onderzoek naar nieuwe batterijtechnologieën in de lift zit – en vooral: het 

nieuws haalt. 

De onderzoeksgroep van Berecibar houdt zich bezig met onderzoek naar nieuwe materialen, zoals 

lithiumzwavel-, vastestof- en natriumionbatterijen. ‘Die laatste zijn interessant omdat je geen 

lithium en geen kobalt meer gebruikt.’ Zoals al haar onderzoek begint ook de research naar de 

natriumionbatterijen met kleine prototypes. ‘Rond en plat, vergelijkbaar met de batterijtjes in 

een afstandsbediening. Als we zien dat het daarin werkt, schalen we op naar grotere cellen.’ 

De onderzoeker toont een zakje van metaalfolie. ‘Je zou misschien denken dat we een technologie 

die werkt in een klein batterijtje, direct in een autoaccu kunnen inbouwen, maar dat klopt jammer 

genoeg niet.’ Een van de moeilijke factoren is namelijk dat een batterij voor een elektrisch 

voertuig uit honderden kleine batterijen bestaat. ‘Die moeten allemaal samen stroom leveren, en 

liefst zo gelijkmatig mogelijk, maar die beïnvloeden elkaar natuurlijk ook wederzijds.’ 

Bij elke batterijtechnologie gebeuren die mechanismen op een andere manier.  

‘Chemische reacties verschillen naargelang het materiaal waarmee je begint. Dus als we 

overstappen op een nieuwe technologie, zet ons begrip van het complexe systeem dat een batterij 

toch is, weer zoveel stappen achteruit.’ 

Je hebt bijna een vrachtwagen vol loodzuurbatterijen nodig om een elektrische wagen van nu te 

doen rijden 

‘Een andere batterijchemie met dezelfde technische eigenschappen als lithiumionaccu’s, die werkt 

met overvloedige materialen, zou natuurlijk een grote sprong voorwaarts betekenen.  

Maar technisch gezien en qua maturiteit hebben we vandaag geen accu die kan concurreren met 

lithiumion. Alternatieven hebben op papier hun verdiensten, maar de weg naar de werkelijkheid 

is meestal nog heel lang’, zegt Momo Safari. 

Lithiumion is de technologie voor miljoenen elektrische voertuigen. ‘Zeker nu in grote delen van 

de wereld de uitfasering van de verbrandingsmotoren op het programma staat.  

We hebben binnenkort heel veel batterijen nodig, en dus giga-batterijfabrieken. Om dat niveau 

vanaf nul te bereiken voor een nieuwe chemie, heb je minstens tien jaar nodig. Het heeft ook 

meer dan twee decennia geduurd om die maturiteit voor lithiumion te bereiken.’ 

Volgens Safari zijn alleen vastestofbatterijen bijna rijp voor de auto-industrie. ‘Al werken die 

natuurlijk ook met lithiumionen.’ In plaats van een vloeibaar elektrolyt gebruiken die accu’s een 

vast materiaal. Dat maakt ze brandveiliger, belangrijk bij snelladen. Doordat ze geen kobalt 

bevatten, zijn ze ook duurzamer en goedkoper. 

Op de vraag wanneer we zullen rijden op vastestofbatterijen, heeft de ingenieur geen antwoord. 

‘Er zijn veel start-ups en veel aankondigingen, maar de exacte timing is moeilijk in te schatten. 

Producenten houden de werkelijke stand van zaken binnenskamers. Maar om realistisch te 

blijven: ik denk dat het nog wel vijf jaar kan duren, misschien langer.’ 
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Goed gemixt en goed gemaakt 

‘Voor wegtransport zijn lithiumionaccu’s moeilijk te vervangen, zeker op korte termijn’, gaat 

Safari verder. ‘Dus moeten we ervoor zorgen dat we die zo goed mogelijk maken: minder kritische 

materialen, minder energie-intensieve productiemethodes en groene energie gebruiken, en 

daardoor zorgen voor een kleinere CO2-voetafdruk.’ 

Ook volgens Berecibar is er nog veel winst te halen bij de bestaande batterijen.  

‘De oorspronkelijke NMC-accu’s bevatten alle elementen in dezelfde hoeveelheid, dus één deel 

kobalt voor één deel nikkel en één deel mangaan. Ondertussen ontwikkelden we NMC-accu’s die 

acht delen nikkel bevatten voor één deel mangaan en één deel kobalt. En nu zelfs NM-accu’s. 

Zonder kobalt, met negen delen nikkel en één deel mangaan. Dat is een race die nu loopt.’ 

‘Zelf doen we veel onderzoek naar homogene slurry, het basismateriaal voor batterijen.’  

Accu’s zijn blijkbaar gevuld met een soort van deeg met de consistentie van vloeibare modder. 

‘Dat deeg bestaat uit de verschillende materialen, en hoe homogener die gemengd zijn, hoe hoger 

de efficiëntie en de kwaliteit van de batterij. Je moet ze dus minder vaak opladen.’ 

 
Zo werkt een lithiumionaccu: lithiumdeeltjes kunnen door de separator, elektronen niet.  

Die gaan in een stroomkring buiten de batterij en leveren stroom aan een toestel. 

Autoaccu’s bestaan niet uit één stuk, maar uit honderden kleine stukken, weten we nu, en dat 

compliceert de zaak nog. ‘We willen het perfecte mengsel niet alleen voor de eerste kleine accu, 

maar ook voor het volgende miljoen in de productielijn. Daarbij speelt de digitalisering van de 

productielijn een grote rol, met een volledige automatisering en robotisering van het mengproces 

en een continue kwaliteitscontrole.’ 

Safari’s team doet vooral onderzoek naar een beter productieproces. ‘Als je elektroden maakt, 

moet je materiaal coaten op een substraat. Dat materiaal is een poeder dat je moet mengen met 

oplosmiddelen. Een coatingmachine zet die inkt op het substraat, dan moet je persen om de 

porositeit aan te passen. En dan lamineren en rollen. Je moet de elektroden stapelen om een 

functionele cel te maken. In heel dat proces zitten mogelijkheden voor verbetering.’ 

En batterijen bevatten niet alleen elektroden. ‘Er zitten veel andere – essentiële! – delen in die 

geen energie opslaan. Die vergroten het gewicht en het volume van de accu ook. Als je dus de 

bijdrage van die niet-energetische componenten in een batterij kan verminderen, verhoog je 

vanzelf de energiedichtheid van je accu. Dat is een van de belangrijkste zaken die we 

onderzoeken.’ 
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Langer leven dankzij Big Brother 

Ook accu’s worden ouder, en dan beginnen ze slechter te presteren. Een van de meest directe 

manieren om batterijen duurzamer te maken, is hun verouderingsproces vertragen.  

Berecibar legt het uit. ‘Als een batterij degradeert, kan ze niet meer zoveel energie bevatten als 

in het begin. Dan moet je dezelfde batterij verplaatsen, met hetzelfde gewicht en hetzelfde 

volume, maar met minder energie.’ Een van de verouderingsprocessen die spelen, is dat 

lithiumionen vast komen zitten aan één pool van de accu. ‘Maar er zijn nog andere chemische 

reacties die je niet wil.’ 

Of en wanneer die optreden, hangt nauw samen met de temperatuur, de laadstatus van de 

batterij, de laadsnelheid, … ‘Al die parameters zijn met elkaar verbonden. Voor iets dat de meeste 

mensen als eenvoudig beschouwen, is er veel ingewikkelde chemie gaande in de batterij.’ 

Het probleem: we weten niet precies welke. Klassiek kan je aan een accu maar drie zaken meten: 

stroom, spanning en temperatuur. Het team van Berecibar wil daar verandering in brengen.  

‘Om de ladings-, de gezondheids- en de veiligheidstoestand van een accu in te schatten, moeten 

we begrijpen wat er binnenin gebeurt. Daarom plaatsen we sensoren in de accu’s.’ Dat kan gaan 

van optische vezels tot temperatuursensoren, akoestische sensoren en druksensoren. 

‘Temperatuur is heel belangrijk voor de gezondheid van een batterij. Op basis van de metingen 

met sensoren kunnen we het koelsysteem perfect aanpassen aan de toepassing: met lucht, met 

water of hybride. Nu zijn we bezig met koelstoffen die van fase veranderen, zij gaan van vast 

naar vloeibaar en weer terug, en werken zo nog efficiënter.’ 

Gecombineerd met een thermisch managementsysteem met sensoren zorgt dat voor de perfecte 

temperatuur op het juiste moment. ‘In koude landen start de batterij soms niet. Er zijn nu 

intelligente systemen die de batterij kunnen opwarmen voordat je ‘s winters in Noorwegen 

vertrekt. Of zelfs om de batterij voor te bereiden op snelladen.’ 

En het gaat nog verder. ‘Die sensoren en managementsystemen verbinden we dan met 

algoritmes die met de bestuurder van de wagen communiceren. De temperatuur van je batterij 

loopt hoog op, je moet wat trager gaan rijden. Of: vandaag is het erg koud buiten, je kan beter 

100 kilometer per uur rijden en geen 120. Zo verleggen we de grenzen van de bestaande 

batterijsystemen.’ 

Berecibar onderzoekt ook systemen waarmee batterijen zichzelf kunnen repareren als er 

scheurtjes of lekken zouden ontstaan – self-healing heet dat in het jargon. Dat zorgt niet alleen 

voor een langer leven, maar ook voor veiligere batterijen met – alweer – minder kans op 

kettingreacties. ‘We zijn nu bezig met tests voor curatieve polymeren. Door onze sensorsystemen 

weten we of die polymeriseren op de juiste plek op het juiste moment.’ 
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Het lab aan de VUB testbatterijen die zichzelf bij scheurtjes of lekken kunnen repareren met 

curatieve polymeren. Self-healing heet dat in het jargon. Het zorgt voor een langere levensduur 

en voor veiligere batterijen. 

 

Allemaal elektrisch? 

Al die systemen zullen ervoor zorgen dat onze accu’s almaar langer gezond leven, een beetje 

zoals de geneeskunde voor mensen doet. Maar bij batterijen stopt het daar niet.  

‘Autoaccu’s kan je gemakkelijk nog een tweede leven geven. In huis, als opslagplaats voor de 

elektriciteit uit zonnepanelen, kunnen ze nog heel veel cycli mee. Autorijden is erg agressief voor 

een accu. In huis is het gebruik constant, omdat je niet optrekt en afremt. Zelfs als je strijkt, wat 

toch veel energie verbruikt.’ 

‘We testen op dit moment verschillende batterijen in verschillende omstandigheden, om te weten 

wanneer een batterij best aan haar tweede leven begint. En wanneer ze het moet beëindigen, en 

gerecycled moet worden. Want dat is voor batterijen in hun tweede leven nog helemaal niet 

duidelijk en is erg afhankelijk van waarvoor je ze gebruikt.’ 

Ook bij die recycling wringt het schoentje nog. ‘Zelfs zeldzaam kobalt kan je probleemloos 

gebruiken in accu’s als je het kan terugwinnen uit versleten batterijen’, zegt Momo Safari.  

‘Maar daarvoor moet de recyclingtechnologie wel helemaal op punt staan, en moeten er genoeg 

installaties zijn.’ 

‘We moeten klaar zijn om verschillende soorten batterijen te recycleren, en vooral om veel meer 

batterijen te recycleren. We moeten goed beseffen welke stroom accu’s binnen tien tot twintig 

jaar op ons afkomt.’ Maitane Berecibar kijkt er ernstig bij. ‘Vandaag kunnen we die nog helemaal 

niet aan, en dus worden accu’s vaak nog gewoon gedumpt. Accu’s veilig en op een goede manier 

opslaan tot we in staat zijn om ze te recyclen zou al een goed begin zijn.’ 

Ondertussen zijn de accu’s die alle noden van de meeste consumenten vervullen al op de weg, 

volgens de VUB-onderzoeker. ‘Mensen hebben het altijd over het bereik en de levensduur van 

accu’s. De huidige accu’s gaan tien jaar mee, en met ons onderzoek zullen we dat nog met zo’n 

twee jaar kunnen verlengen, schatten we. Zeg nu eerlijk: hoeveel mensen in België willen hun 

auto twaalf jaar houden?’ 

Met een bereik van 350 kilometer komen de meeste mensen ook gemakkelijk toe, volgens haar. 

‘Zeker als de laadinfrastructuur eenmaal op punt staat. En het bereik zal groter worden door alle 

ontwikkelingen naar een hogere efficiëntie.’ Aan sneller laden werken wetenschappers nog, maar 

accu’s die je op één minuut volledig kan opladen, gaan er niet komen. Als je een elektrische auto 

oplaadt, gaat dat heel snel tot ongeveer tachtig procent van de batterij, en dan vertraagt de 

laadsnelheid enorm. ‘Dat moet ook zo, het BMS regelt dat, zelfs bij fietsaccu’s. De kans op schade 

aan de batterij is anders gewoon te groot. Snelladen op een kwartier is technisch wel haalbaar, 

en dat lijkt me ook snel genoeg voor iedereen.’ 

Een ander probleem met snelladen is dat het de levensduur van je accu verkort. ‘Er gebeurt niets 

als je af en toe snellaadt, op vakantie bijvoorbeeld. Het wordt een probleem als je dat elke dag 

doet. Dé manier om je auto op te laden is een langzaam oplaadpunt thuis of op je werk.  

Dat is voor de meeste mensen ook niet zo problematisch als ze zelf denken.’ 

 

Dit artikel hebben we overgenomen omdat radioamateurs ook meer en meer met dit type 

batterijen in contact zullen komen. Elke wetenschap daaromtrent is nuttig. 

Met dank aan EOS. 

 

 

 

 

Na steenkool en olie is lithium de grondstof van de 

toekomst. 
Uit: EOS wetenschap van 15 sept 2023. 

 

 

Op korte termijn kunnen de huidige lithiumionaccu’s nog flink verbeteren. Ondertussen is 

het uitkijken naar vastestofbatterijen, die brandveiliger, goedkoper én duurzamer zijn. 

. 
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Op licht euforische toon maakte Zweden eerder dit jaar bekend dat men in Lapland een grote 

voorraad zeldzame aardmetalen had ontdekt. Iets dichter bij huis hoopt Frankrijk over vijf jaar 

in het Centraal Massief een eerste grote lithiummijn te openen. Deze en andere metalen zitten in 

accu’s voor elektrische auto’s en worden vandaag geïmporteerd uit China, Indonesië, Zuid-

Amerika of Afrika. Het oude continent wil minder afhankelijk worden van landen uit onstabiele 

regio’s, en zoveel mogelijk zelf auto’s produceren met eigen grondstoffen. Dat is ook de strategie 

achter de Chips Act, die van Europa een volwaardige producent van halfgeleiders moet maken, 

minder afhankelijk van een handvol wereldspelers zoals TSMC uit Taiwan. In deze geopolitiek 

troebele tijden sputtert de globalisering. 

Elektrische wagens zijn geen nieuwigheid. In de geschiedenis van de automobiel duiken ze al 

vroeg op en gingen ze de concurrentie met verbrandingsmotoren aan. Het was de goedkope en 

efficiënte Ford model T die de elektromotor vanaf de jaren 1920 de nekslag toebracht.  

Dat tijdperk loopt nu ten einde. Na steenkool en olie is lithium de grondstof van de toekomst.  

Het is een cruciaal bestanddeel van de lithiumionaccu, die vandaag zowat de standaard van de 

accutechnologie uitmaakt. Door hun aanzienlijk betere energiedensiteit, veel beter dan 

bijvoorbeeld de loodzuurbatterij in je benzineauto, werden ze snel onmisbaar in de elektrificatie 

van het wagenpark. In deze Eos gaan we dieper in op de technologie achter accu’s.  

Het is uitkijken naar vastestofbatterijen, die brandveiliger, goedkoper én duurzamer zijn.  

Maar op korte termijn kunnen de huidige lithiumionaccu’s nog flink verbeteren op die drie vlakken. 

 

‘Batterijen worden steeds beter en zijn heel modulair, het probleem is dat ze niet alle noden 

kunnen opvangen’ 

 

De energiecrisis van vorig jaar deed niet alleen het bedrijfsleven naar adem happen, ook 

huishoudens kwamen moeilijker rond door de hoge gas- en elektriciteitsprijzen.  

Om minder afhankelijk te worden van Russisch gas ontwikkelde de Europese Unie in snel tempo 

een aangepast energieplan (REPowerEU), dat inzet op energiebesparing en een mix van diverse 

energiebronnen met hernieuwbare energie als topprioriteit. Dure woorden, maar hoe breng je ze 

in de praktijk? Wind- en zonne-energie leveren niet altijd en overal het nodige rendement, aan 

waterstof blijft te lang het predicaat veelbelovend kleven, en de levensduur en veiligheid van 

thuisbatterijen blijven zorgenkinderen. Met de zogeheten robuuste ontwerpmethode proberen 

wetenschappers systemen te ontwerpen die in alle situaties – fluctuaties en uitschieters 

meegerekend – goed functioneren. Een van hen, Diederik Coppitters van de UCLouvain, licht 

verderop een tipje van de sluier. Gaan we best off-grid of niet? Ook jij kan je voordeel doen. 

Met al hun tekortkomingen blijven accu’s en batterijen de energietransitie drijven.  

Alternatieve methodes van energieopslag zijn bijvoorbeeld pompwaterkrachtcentrales, zoals die 

in het Waalse Coo-Trois-Ponts, oceaanbatterijen – waterkrachtcentrales op de zeebodem zeg 

maar –, of opslag in zoutgrotten. ‘Dergelijke projecten vergen een grootschalige infrastructuur, 

met alle nadelen van dien’, zegt energie-expert Ronnie Belmans. ‘Batterijen worden steeds beter 

en zijn heel modulair, het probleem is dat ze niet alle noden kunnen opvangen.’ 
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Bij het bladeren in ons archief vonden we dit artikel dat in 1994 gepubliceerd werd. 

Deze schakeling kan nog steeds nuttig zijn en mits een paar aanpassingen ook voor 

andere doeleinden gebruikt worden. Met dank aan Guido ON7CI. 
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Tientallen jaren gezocht, eindelijk gevonden: 

wetenschappers ontdekken “revolutie in de astronomie” 
Het Nieuwsblad 29 juni 2023. 

 

 

 
Radiotelescopen in New Mexico in de VS — © AFP 

Radiotelescopen van over heel de wereld vingen een veelbetekend ‘geruis’ op dat door de 

kosmos galmt. Hoogstwaarschijnlijk zijn het zwaartekrachtgolven die zijn ontstaan door het 

samensmelten van superzware zwarte gaten. “Dit is een revolutie in de astronomie. Je kan het 

vergelijken met de uitvinding van de telescoop”, zegt kosmoloog Thomas Hertog (KU Leuven) 

die verwacht dat de ontdekkers zich mogen opmaken voor een Nobelprijs. 

Anton Goegebeur, Het Nieuwsblad 29 juni 2023 
 

Wat zijn zwaartekrachtgolven? 

Het houdt je met beide benen op de grond, laat appels uit bomen vallen en geeft vorm aan ons 

universum. Zwaartekracht is de bekendste, maar misschien we de slechtst begrepen kracht uit 

de moderne fysica. Het geduw en getrek tussen kosmische objecten komt door wat 

wetenschappers sinds Albert Einstein zwaartekrachtgolven noemen. Alles wat draait, van een 

dansend koppeltje tot samensmeltende zwarte gaten, zorgt voor deze uitdijende energie.  

Bij een romantische wals is dat onmeetbaar en zonder gevolg, maar in het heelal dirigeert het 

de kosmische dans tussen hemellichamen als de aarde, de zon en de maan, maar evenzeer 

tussen de ontelbare sterren en sterrenstelsels die het universum rijk is. 

De theorie is simpel, zei fysicus Nick van Remortel (UAntwerpen) onlangs zonder zweem van 

ironie. “Alles wat in de ruimte gebeurt, laat sporen na. Als twee sterren botsen en een zwart gat 

vormen, leidt dat tot een grote concentratie van zwaartekracht.  

Dat zorgt net zoals in de zee voor golven die zich in het heelal verplaatsen en daar krommingen 

in tijd en ruimte veroorzaken.” 
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Wat hebben ze precies ontdekt? 

Zwaartekrachtgolven zijn ruim honderd jaar geleden voorspeld door Albert Einstein, maar 

werden pas in 2015 voor het eerst gemeten. Die ontdekking leverde twee jaar later al een 

Nobelprijs op. Sindsdien zijn er nog tientallen gedetecteerd. Telkens gaat het om golven met 

een korte golflengte die ontstaan door individuele paren van zwarte gaten of neutronensterren, 

zo’n 10 tot 100 keer zwaarder dan onze zon. 

 

Weergave van uitdijende zwaartekrachtgolven — © BELGAIMAGE 

 

Wat nu is ontdekt is iets heel anders, zegt kosmoloog Thomas Hertog van de KU Leuven.  

“Dit zijn gravitatiegolven van een veel langere golflengte. Die worden opgewekt als ganse 

sterrenstelsels met elkaar versmelten. Zoals onze Melkweg zijn er miljarden en in het midden 

bevindt zich telkens een gigantisch zwart gat van miljoenen tot zelfs miljarden zonmassa’s.  

Het versmelten van deze superzware zwarte gaten zorgt voor een aanhoudende ruis.” 

Hier gaat het dus niet over een passerende golf, maar de continue deining van de ruimte.  

Het geruis wordt weleens vergeleken met geroezemoes in een café of restaurant.  

De Amerikaanse fysicus Xavier Siemens vergelijkt het in The New York Times met een orkest. 

“Elk duet van superzware zwarte gaten genereert een andere toon. Wij ontvangen de som van 

al die tonen tegelijk.” 

 

Hoe hebben ze het ontdekt? 

Ruimteweefsel is enorm stijf en deiningen daarin zijn extreem langzaam. Het is als een 

gelatinepudding die beweegt in slow motion. Toch kon een internationaal team die deining 

meten. Dat deden ze door nu al vijftien jaar lang rondtollende pulsars te kijken.  

Dat zijn kleine, compacte sterretjes die extreem snel rond hun as draaien en daarbij bundels 

radiostraling de ruimte in zwiepen. 
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Het zijn kosmische vuurtorens die uiterst precies zijn, legt Hertog uit. “Het zijn klokken die 

fenomenaal exact zijn. Het ritme van de bundels is zo precies dat men voor de ontdekking in de 

jaren 60 dacht dat het signalen van buitenaards leven waren.” Al sinds de ontdekking van de 

eerste pulsar in de jaren 70 hoopte men via deze weg zwaartekrachtgolven te kunnen 

detecteren. Dat is nu eindelijk gelukt. Die eerste pulsar kent overigens iedere muziekliefhebber. 

De pulsjes, verticaal gerangschikt, sieren de iconische albumhoes van Joy Division. 

 

 
De ‘pulsjes’ op de albumhoes van Unknown pleasures van Joy Division. 

 

Als de ruimte volkomen ‘stabiel’ zou zijn, zouden de aankomsttijdstippen van die pulsjes tot op 

de nanoseconde nauwkeurig vastliggen. Tientallen pulsars werden de voorbije vijftien jaar 

gevolgd. Met alle verzamelde data kunnen de onderzoekers stellen dat er minuscule variaties 

zijn die enkel te verklaren zijn door zwaartekrachtgolven. 
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Waarom is dit nu belangrijk? 

Het geroezemoes is een mengeling van alles wat in de kosmos gebeurt. Nu is het zaak om die 

mengeling – of het orkest – te gaan ontleden. “Dan ben je echt het heelal aan het bestuderen 

op een totaal nieuwe manier.” 

“Kijk”, zegt Hertog, die de doorbraak vergelijkt met de uitvinding van de telescoop door Galileo. 

“Alles wat we de voorbije duizenden jaren hebben geleerd over het heelal is door observatie van 

het licht dat ons bereikt. Maar 95 procent van het heelal is donker, zendt geen licht uit.  

Ik heb het over zwarte gaten, donkere materie en donkere energie. Als wij toegang willen krijgen 

tot de donkere kant van het heelal dan zit er niets anders op dan die te ontsluiten via 

zwaartekrachtgolven.” 

 

Welke vragen hopen kosmologen te kunnen beantwoorden? 

Het orkest bestaat voornamelijk uit samensmeltende sterrenstelsels, maar er is natuurlijk nog 

een gebeurtenis die veel zwaartekrachtgolven heeft uitgestuurd. De oerknal. “Die oerknalruis zit 

ergens verscholen in het amalgaam”, zegt Hertog. Wie die kan destilleren, wint gegarandeerd 

een Nobelprijs. Vooral omdat telescopen niet helemaal terug kunnen kijken tot aan de oerknal, 

omdat het heelal pas 380.000 jaar na zijn ontstaan transparant werd. Met zwaartekrachtgolven 

is het mogelijk om door die dichte mist heen te kijken tot luttele seconden na de knal. 

 

Impressie van samensmeltende zwarte gaten, pulsars en zwaartekrachtgolven — © via 

REUTERS 

Er zijn een resem vragen die extreem fundamenteel zijn en buiten het bereik lagen van de 

astronomie zoals die sinds Galileo is ontwikkeld, zegt Hertog. “We gaan bijleren over donkere 

materie, donkere energie en de limieten van Einsteins theorie.  
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We gaan achterhalen hoe de allereerste sterren en sterrenstelsels zijn ontstaan. En misschien 

ontdekken we hoe de natuurwetten tot stand zijn gekomen. The best is yet to come.” 
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DIY (doe het zelf) powerbanks. 
door Daniel Romila VE7LCG 

 

 

Mijn laptop uit 2011 stierf in 2023. Hij had een I7 van de tweede generatie processor, 16 Giga 

Bytes DDR3-geheugen en een videokaart GT460M die twee 

monitoren in full high definition aankan. Het was geweldig tot 

het stierf: ik had er geen problemen mee om er artikelen over 

te schrijven, op internet te surfen, zelfs video en audio te 

verwerken, naast het computerondersteunde ontwerp dat ik 

voor elektronica moest doen. De intel i7 2630QM is sterker dan 

veel processors uit de huidige laptops. Het verbruikte veel en 

de video werd warm bij gebruik met twee monitoren. Het hielp 

dat laptopontwerpers zich de afgelopen 10 jaar concentreerden op het verlagen van het 

stroomverbruik en niet op het vergroten van de verwerkingskracht. Zelfs het nieuwste 

besturingssysteem Windows 11 kan op dergelijke oude computers worden geïnstalleerd, met 

enige omzeiling van Microsoft-controles. 

Dus bleef ik bij een lijk. Ik redde de batterij (hij was 

altijd aangesloten, nooit buitenshuis gebruikt), de 

blue-ray-eenheid, de harde schijven (SSD) en ik 

gooide al het andere weg. Ik had geen zin om 

componenten van een slechte laptop in een andere 

goede laptop te proberen en uiteindelijk een goed 

apparaat met meer dan 10 jaar oude componenten te 

beschadigen. De batterij ziet er zo uit: 

Het was niet nuttig zoals het was voor mijn projecten.  

Ik moest het demonteren, in de hoop dat er binnenin 

klassieke 18650 lithium-polymeer 

cilindrische oplaadbare batterijen zitten. 

Mijn werk werd beloond met 8 Samsung 

18650-26F oplaadbare batterijen. Dat zijn 

batterijen van 3,7 volt (nominaal) en 2,6 

ampère. Na weken in een la te hebben 

gelegen, hadden ze nog spanningen tussen 

de 4,20V en 4,22V. Niet slecht. 

Als ik eind juni 2023 zo'n batterij wil kopen 

waarop Samsung kan worden geschreven, 

moet ik ongeveer 7,50 CAD (= 5,7 USD = 

5,23 EURO = 106,61 ZAR) betalen, inclusief 

verzendkosten. 

Ze zijn zo duur omdat de merkbatterijen 

echt de echte capaciteit hebben zoals erop staat, terwijl de naamloze batterijen nep zijn en op 

de markt worden gebracht als onrealistische capaciteiten. Ik schatte mijn winst daar op 50 CAD 

(=38 USD =35 EURO =711 ZAR) – dat betekent geld dat ik bespaar in plaats van nu te kopen, 

niet de inruilwaarde. 

Eigenlijk ben ik beter AF met 8 Samsung 18650-batterijen, een blue-ray dvd-eenheid en twee 

SSD's dan met een oude laptop (LOL). 
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Ik besloot om alle acht 18650-batterijen in één powerbank te stoppen. Gelukkig hebben de 

Chinese websites tal van modellen waarvan je gewoon het deksel opent, de 18650-batterijen 

erin stopt en dat wil zeggen, nu heb je een sterke powerbank. Ik kocht met 5,62 CAD (= 4,27USD 

= 3,92EURO = 80ZAR) (verzendkosten en belastingen inbegrepen) iets dat geen luxe functies 

zoals draadloos opladen heeft, maar nuttig is voor het voeden van mijn radioamateurprojecten. 

Op de bovenstaande foto is een zwart hoesje te zien, maar ik heb een wit hoesje gekocht. 
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Er kan maar één 18650-batterij in worden geplaatst, omdat ze allemaal parallel zijn geschakeld.  

 

 

Het was een grote verleiding om een koffer voor 20 batterijen te kopen, maar ik had bijna 3 

keer meer moeten betalen voor een grote dikke koffer. 

Er zijn powerbanks met maar één element, zoals ik ook wel 

eens zag bij Dollar Tree winkels. 

Voor veel lezers zijn misschien meer geschikte koffers met 3-4 

elementen 18650, met al een aantal kabels voor het voeden 

van apparaten van de ingebouwde powerbank, ook voor 

ongeveer 5 CAD (= 3.8USD = 

3.5EURO = 71ZAR) (verzending 

en btw inbegrepen). 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

26 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Een idee dat bij me opkwam, was om een zonne-energiebank te maken, maar ik woon in 

Vancouver (Canada) en er is hier weinig zon. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Veel van mijn projecten hebben meer dan 5 Volt nodig, en een 9 V of 12 V powerbank zou 

handiger zijn.  

 

Er zijn zulke powerbanks, maar hun prijzen zijn hoger dan 18 CAD (= 14USD = 13EURO = 

256ZAR) (inclusief verzendkosten en belastingen), en ze hebben geen display om te zien hoeveel 

stroom er nog in de powerbank zit. 

 

Ik gebruik liever een losse 5 Volt powerbank en een desktop voeding XY-UDP aangesloten op 

een USB poort van de powerbank. 
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De XY-UDP is een digitaal 

apparaat, het kan de 

uitgangsspanning 

aanpassen tussen 0,6V en 

30V, het heeft een 

instelbare stroombe-

veiliging en het geeft zelfs 

de temperatuur weer. 

Wanneer u besluit een 

powerbank te maken met 

geborgen 18650 

oplaadbare batterijen en 

doe-het-zelfkoffers van 

online verkopers, moet u 

erop letten dat de 18650-batterijen aan beide uiteinden leeg zijn. Al die doe-het-zelf powerbanks 

hebben niet genoeg ruimte voor puntbatterijen, zoals de blauwe op de rechterfoto. 

 

 

Met dank aan Daniel Romila, VE7LCG voor dit artikel die deze keer zelf zorgde voor 

de vertaling naar het Nederlands via een vertaalprogramma. 

 

Thanks to Daniel Romila, VE7LCG for this article, who this time took care of the 

translation into Dutch via a translation program. 

 

AnaSoft's SuperSpice - gratis CAD voor elektronica. 
door Daniel Romila VE7LCG 

 

 

Ik was verrast toen ik in juli 2023 een nieuwe versie zag van een software die ik vele, vele jaren 

geleden gebruikte (ergens in 1997 – 2000). Ik kon op youtube niets vinden over Anasaft's Super 

Spice, een computerondersteund ontwerpprogramma gewijd aan elektronica.  

 

PCB's zijn er niet bij. Het is slechts een schematische opname en simulator. Het is ideaal voor 

hobbyisten die over het algemeen unieke projecten doen, geen massaproductie, en over het 

algemeen experimenteren en bouwen gewoon voor de lol. 
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Het kan gratis worden gedownload van: https://www.kevinaylward.co.uk/ee/index.html 

Het heeft een 64-bits versie, maar ook een 32-bits versie. 

Er zijn veel “ANASOFT” beschikbaar, dus zorg ervoor dat u naar het 

bovengenoemde adres gaat om SuperSpice te downloaden.  

De auteur is Kevin Aylward, elektronica-ingenieur en tevens 

muzikant. 

Hij heeft twee patenten voor uitvindingen en zijn missie luidt: “Mijn 

missie is om jullie CEO’s/HR-managers ervan te overtuigen mij het 

dubbele te bieden van wat ik nu verdien, in ruil voor tien keer de 

productiviteit van jullie bestaande werknemers.” 

Het installeren van SuperSpice is eenvoudig. We krijgen een mooie 

installatie-interface te zien. De minimaal vereiste processor is een 

Pentium P166. De computer moet minimaal beschikken over  

Windows 95. 

 

 

 
  
 

https://www.kevinaylward.co.uk/ee/index.html
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We worden uitgenodigd om Microsoft 

Visual C++ 2008 te repareren, en het 

moet geselecteerd worden. 

Op sommige computers kan het 

programma de waarschuwing geven 

over “niet digitaal ondertekend”. De 

auteur verklaarde op zijn website dat hij 

er geen moeite mee had – wat eerlijk is 

– dus je kunt veilig verder gaan en de 

installatie voltooien. 

 

Het programma heeft een bovenste balk 

waaruit men de gebruikelijke 

componenten kan selecteren en deze in 

het schema kan plaatsen, zoals 

transistors en diodes. De diodes zijn 

1N4148 en de transistors zijn 2N3906 en 

2N3904. 

 

Aan de linkerkant vindt u uitgebreidere 

keuzes, waar u componenten van 

verschillende fabrikanten kunt 

selecteren. In de linkerbovenhoek ziet u het SPICE-model en het symbool van het onderdeel. 

 

Omdat ik gewend ben met National Multisim 14.3 en Proteus 8.16, commerciële speciale 

computerondersteunde ontwerpprogramma's voor elektronica, wilde ik niet te veel details over 

andere CAD's leren en verwarring creëren voor mijn eigen werk als ik iets doe. 

 

Het doel van dit artikel was niet als tutorial voor SuperSpice, maar alleen om aan te geven dat 

er nog een beproefd programma bestaat voor het tekenen van elektronische schema's en 

simulaties. Er staan tutorials op de website. 

Omdat het gebaseerd is op XSPICE als simulatie-engine, kan men modellen toevoegen, wijzigen 

enzovoort. Ik ben niet langer bekend met de details van de werking en het gebruik van dit 

product (maar ik heb het geverifieerd – zie het einde van dit artikel). Het lijkt erop dat het 

werken met het meer geavanceerde QucsStudio of zelfs KiCad hetzelfde is. Het is gratis en snel, 

met zeer lage computervereisten. Ik heb screenshots van de website van de auteur gekopieerd 

die publiekelijk beschikbaar zijn op: https://www.anasoft.co.uk/screenshots.htm 

 

 

https://www.anasoft.co.uk/screenshots.htm
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Er staat een mooi complex schema, met tubes, op dezelfde website, dat een beter idee kan 

geven waartoe het programma in staat is dan mijn eerste screenshot (gemaakt door mijzelf na 

het installeren van het programma, waarbij ik heb gecontroleerd of het veilig is om te installeren, 

en dat het doet wat het zegt te doen – anders had ik dit artikel niet geschreven). 

 

 
 

Met dank aan Daniel Romila, VE7LCG voor dit artikel die deze keer zelf zorgde voor 

de vertaling naar het Nederlands via een vertaalprogramma. 

 

Thanks to Daniel Romila, VE7LCG for this article, who this time took care of the 

translation into Dutch via a translation program. 

 
 
 
 

 

Multitester T7. 
door Daniel Romila VE7LCG 

 

 

Dit artikel is grotendeels een vervolg op het mooie artikel gepubliceerd in The Communicator, 

de editie van september-oktober 2023, op pagina 32 en ondertekend door Gerry, maar het is 

ook geschreven om als op zichzelf staand artikel zinvol te zijn. 

 

De multifunctionele tester T7 is handig voor het testen van transistors, diodes, condensatoren, 

inductanties, condensatoren, het decoderen van infraroodcodes op afstand en diverse andere 

functies. 



 

 

31 

 

Gerry klaagde dat de tester bij kleine 

inducties voor de gek wordt gehouden en 

de inductor slechts als een weerstand 

ziet, wat volgens de specificaties geldt 

voor alles onder de 10 microH. 

De volledige gebruikershandleiding en 

specificaties vindt u op: 

bestand:///D:/Datasheets/_Modules/JT-

LCR-T7_Manual_2022-03-14.pdf 

 

In september 2023 kan de T7-tester voor 

ongeveer 19 CAD, inclusief 

verzendkosten en belastingen, worden 

gekocht bij verschillende leveranciers op 

AliExpress.com.  

In andere valuta: 19 CAD = 13 EURO = 

14 USD = 11 Britse lira = 264 ZAR. 

 

Zoals bij elke nieuwe mooie uitrusting die 

je koopt, is het eerste wat je moet doen 

het uit elkaar halen en kijken wat erin zit 

(dit is vooral de reden waarom je 

speelgoed koopt, nietwaar? Of niet 

“meestal”, maar de enige reden?). 

 

Het is absoluut veilig om de LiPo-batterij die in deze tester zit los te solderen en bij het afval te 

gooien, of te bewaren voor veel lagere verbruikers, omdat deze LiPo-batterij op geen enkele 

manier is gedimensioneerd voor het hoge verbruik van de T7-multitester. Zoals je op de 

volgende afbeelding kunt zien, heb ik de originele batterij vervangen door een mobiele 

telefoonbatterij, parallel met welke andere goede LiPo met hogere capaciteit dan ook die ik in 

mijn la vond. 

Terwijl je de tester nog open hebt, zou je de microcontroller en de goede kwaliteit van de circuits 

moeten bewonderen. Lijm de nieuwe batterij(en) op het achterdeksel en draai de 4 schroeven 

vast – maar pas nadat je hebt gecontroleerd of deze nog werkt. Ik had geen enkel probleem, 

maar de draden zijn dun; als het niet werkt, verdenk dan de draden en het soldeer, niet dat je 

het hebt beschadigd. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

file:///D:/Datasheets/_Modules/JT-LCR-T7_Manual_2022-03-14.pdf
file:///D:/Datasheets/_Modules/JT-LCR-T7_Manual_2022-03-14.pdf
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Er zijn veel recensies van dit product op YouTube, inclusief de 14 minuten durende video: 

https://www.youtube.com/watch?v=kboKDcvDVmM 

De microcontroller heeft in zijn programma ook een pulsbreedtemodulatieprogramma 

geschreven, overgenomen van de oudere TC1-tester. Ik weet niet of de 2023-modellen het nog 

hebben, en het gebruik van de PWM is niet bedoeld voor de normale gebruiker. Ik heb 

geprobeerd de YouTube-video opnieuw te vinden waarin de PWM-generatorfunctie wordt 

beschreven, maar ik kon deze niet meer vinden. 

De functie voor het decoderen van infraroodcodes wordt uitgelegd in de gebruikershandleiding 

die u kunt vinden via de gegeven link op de eerste pagina van dit artikel, en op veel andere 

plaatsen. 

 

Met dank aan Daniel Romila, VE7LCG voor dit artikel die deze keer zelf zorgde voor 

de vertaling naar het Nederlands via een vertaalprogramma. 

 

Thanks to Daniel Romila, VE7LCG for this article, who this time took care of the 

translation into Dutch via a translation program. 

 

 
 

Samenstelling van het nieuwe ON4VRA/OP25VRA team. 
Maar er is nog plaats voor meer lezers. Kriebels om er bij te horen? Laat het weten 
aan ON7XM@telenet.be  
 

U kan ons horen via een aantal 70 cm repeaters waaronder ON0BEL Zaventem, 

Antwerpen en Saint-Hubert in simulcast en dat telkens met uitgangsfrequentie 

438.650 MHz, maar ook via ON0BA vanuit Hoegaarden op 439.175 MHz, ON0TLO 

vanuit Scherpenheuvel-Zichem op 439.100 MHZ en ON0FF vanuit Kortrijk op 439.175 

MHz. 

https://www.youtube.com/watch?v=kboKDcvDVmM
mailto:ON7XM@telenet.be
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         Oprolantenne. 

Maanden geleden kregen we deze tekening 

toegezonden genoemd “Oprolantenne”.  

Alleen zijn we vergeten wie de afzender was. 

Sorry daarvoor. De afzender mag zich alsnog 

kenbaar maken. 

Het lijkt ons een interessant ontwerp om op 

verplaatsing te gebruiken. Veel plaats in uw 

bagage of autokoffer zal het niet nemen. 

Wie bouwt dit na en laat ons zijn bevindingen 

weten? 
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De “Last Post” 
 
 

Wij hebben zeker allemaal deze aangrijpende 

melodie al eens gehoord.   

 

Wellicht in Ieper, onder de Menenpoort waar die 

herinneringsmelodie elke avond om 20:00 uur 

wordt gespeeld.  

 

Maar hoe is deze melodie die ieders hart beroerd 

en vaak een traan doet wegpinken, ontstaan?  En 

dat is niet het gevolg van wereldoorlog I of II.  

Lees maar… 

 

Het verhaal begint in 1862, tijden de 

Amerikaanse  Burgeroorlog! 

 

Terwijl het leger van de Unie van kapitein Robert Ellicombe in de buurt was van Harrison’s 

Landing in Virginia, stond aan de andere kant 

van deze smalle landsgrens het leger van de 

Confederatie.  Tijdens de nacht hoorde kapitein 

Ellicombe het gekreun van een ernstig gewonde 

soldaat.  
Niet wetende of het een soldaat van de Unie of 

van de Confederatie was, besloot de kapitein –

ondanks het levensgevaar- de gewonde soldaat 

te gaan zoeken om medische verzorging te 

bieden.  IN het onophoudelijke vuur van het 

gevecht, sluipt hij tot bij de gewonde soldaat en 

brengt hem naar het kamp van het leger van de 

Unie. 

 

Wanneer hij uiteindelijk zijn kamp bereikt, ontdekt hij dat het een vijandelijke soldaat is en dat 

die onderweg overleden was.  De soldaat ontstak een lantaarn en zag eindelijk het gezicht van 

de gesneuvelde soldaat.  Het was zijn eigen zoon!  De jongen studeerde muziek in het Zuiden 

toen de oorlog uitbrak en zonder zijn vader te verwittigen, nam hij dienst in het leger van de 

Confederatie. 

 

De volgende ochtend, met een gebroken hart, vraagt de kapitein –ondanks dat zijn zoon tot de 

vijand behoorde- aan zijn oversten om hem toch met militaire eer te begraven.  Dat verzoek 

werd uitzonderlijk ingewilligd.  De kapitein vroeg ook of de muziekkapel van het leger de 

begrafenis mocht begeleiden.  Dat verzoek werd geweigerd omdat zijn zoon uiteindelijk een 

vijandelijke soldaat was. 

 

Uit respect voor de vader werd echter besloten toch één 

enkele muzikant aan te stellen en kapitein Ellicombe koos 

voor een hoornblazer.  Hij vroeg die muzikant een reeks noten 

te spelen die hij gevonden had op een stukje papier uit de 

jaszak van het uniform van zijn zoon.   Zo ontstond de 

aangrijpende melodie “The Last Post”, waarvan hierna de 

tekst volgt met een vertaling. 

 

 

 

 

 

http://www.google.be/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0CAcQjRxqFQoTCIW0mrT7mcgCFYHWFAod8m4Gqw&url=http://nl.123rf.com/clipart-vectoren/civil.html&bvm=bv.103388427,d.d24&psig=AFQjCNEPqY9uzLHh6mxWlAoDLnDiOqeunw&ust=1443537754236085
http://www.google.be/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0CAcQjRxqFQoTCO7AqeH7mcgCFUTVFAodMoQHdA&url=http://www.carnegiecouncil.org/publications/articles_papers_reports/10008.html&bvm=bv.103388427,d.d24&psig=AFQjCNFUe9jAvrzytZkbZVTcVlsYTc538g&ust=1443537844254592
http://www.google.be/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0CAcQjRxqFQoTCNbygYv8mcgCFUm6FAodKe0MxQ&url=http://www.bladmuziekplus.nl/Last-Post-And-Reveille-Trompet-Boosey-and-Hawkes.html&bvm=bv.103388427,d.d24&psig=AFQjCNHHH5T9CNswx6YDc_wAg7mCEGHJqw&ust=1443537945644358
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 “Day is done. Gone the squn.  De dag is voorbij.  De zon is weg. 

  From the lakes. From the hill.  Van de meren. Van de heuvels. 

  From the sky.  All is well.   Van de hemel. Alles is goed. 

  Safely rest. God is nigh.   Veilig rusten. God is nabij. 

 

  Fading light. Dims the sight.  Vervagend licht. Verduistert het zicht. 

  And a star. Gems the sky   En een ster. Schittert aan de hemel. 

  Gleaming bright. From afar.  Helder glanzend. Vanuit de verte. 

  Drawing nigh. Falls the night.  Tekenend nabij. Valt de nacht. 

 

  Thanks and praise. For our days.  Dank en loof.  Voor onze dagen. 

  Neath the sun. Neath the stars.  Onder de zon. Onder de sterren. 

  Neath the sky. As we go.   Onder de hemel. Als we gaan. 

  This we know. God is nigh   Dit weten wij. God is nabij. 

 

 

“The Last Post” wordt elke avond om 

20 uur gespeeld onder de Menenpoort 

in Ieper, door de klaroenblazers van 

de lokale brandweer.  

 

En dat gebeurt reeds sedert 2 juli 

1928.   

 

Eind deze maand zal de plechtigheid 

zo’n 33035 keer hebben plaats gehad. 

 

 

Dit artikel verscheen een paar jaar geleden al in “RadioAmateur” maar we wilden in 

deze periode het nog eens in het daglicht stellen. 

Het artikel werd destijds bezorgd door ON7GZ, Gust Mariens, waarvoor dank. 

 

 

 

 

HERFSTZEGEN. (René De Clercq 1877-1932) 

 

Herfstzegen. Ver en heinde 

een stille pracht van bomen. 

Bewaasde weiden dromen, 

en donker wordt verwacht. 

In vromend zoet gebeuren 

verheimlijken de kleuren, 

vergroeien grond en gracht. 

En alle zoen is zacht: 

een vrede ver en heinde; 

de zomer voelt zijn einde, 

en de avond raakt den nacht. 

 

Dichter René De Clercq (1877-1932) geboren in Deerlijk waar zijn geboortehuis is 

ingericht als René De Clercq Museum. 

 

 

http://www.google.be/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0CAcQjRxqFQoTCNPz9Pb8mcgCFQXTFAodNsQA2Q&url=http://www.toerisme-ieper.be/en/page/334/ypres-and-the-great-war-in-flanders-fields.html&bvm=bv.103388427,d.d24&psig=AFQjCNFUe9jAvrzytZkbZVTcVlsYTc538g&ust=1443537844254592
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